
 

  تشريح الرأس  ة مقارنة علىت ترآيبية وتطوريدراسا
و لاتس آالكاريفير ) أسماك غضروفية(نس ميلانوبترس آارآاري لكل من

  ) ةأسماك عظميـ(
  ةعملية التعظم في السمكة العظمي مع الإسناد الخاص لطرق

  

  
  إعداد

  النفيعي خضر فاطمة عبدالرحمن

  

 المستخلص العربي 

يرتكز هذا البحث على الدراسة التشريحية المجهريـة الدقيقـة للجمجمـة    

لوضع أسس ومفاتيح تفيد علم التصنيف والتي تعتبر محور هام لعلم الحفريـات،  

ويعتمد هذا البحث على دراسة تطور نمو الجمجمة الغضروفية لكلاً من سـمكة  

أسـماك  (وسمكة لاتس كالكاريفير ) أسماك غضروفية(كاركارينس ميلانوبترس 

وصولاً إلى الجمجمة كاملة التكوين وذلك للوقـوف علـى خصـائص    ) عظمية

ومواصفات الجنس الذي تنتمي له كل سمكة، وإعتماداً على ما سبق يتحدد التاريخ 

  . العرقي لنشوء السلالة لكلا النوعين

نمو الجمجمة الغضـروفية   تركز الدراسة على المقارنة التشريحية لتطور

للمراحل الجنينية واليرقية المختلفة للسمكتين موضوع البحـث، لتحديـد منشـأ    

وتزامن تغضرف جمجمتيهما للوصول إلى التركيبـات المتماثلـة والتركيبـات    

وقد روعي في إختيار الأجنة واليرقات التباعـد الزمنـي فـي    . المتشابهة بينهما

ة المختلفة للجمجمة، ويعتمد هذا البحـث علـى   تكوين ونمو المكونات الغضروفي

الدراسة التشريحية الدقيقة للقطاعات العرضية المتتابعة في منطقة الـرأس مـع   

إعادة بناء تكوين الجمجمة الغضروفية لكل طور من أطوار النمو لكلا السـمكتين  

من خلال ثلاث أطوار رئيسية لكلاً منهما شـاملة مراحـل تطورهـا وبـالنظر     



 

ت الرئيسية للجمجمة الغضروفية فقد تم توضيحها في كلاً مـن الجمجمـة   للمكونا

  .العصبية والجمجمة الحشوية

أوضحت الدراسة التشريحية أن الجمجمة العصبية والجمجمة الحشوية لكل 

من السمكتين تنشأ في نفس الوقت، كما تنتمـي جمجمـة سـمكة كاركـارينس     

ياب الحـاجز بـين حجـاجي،    ميلانوبترس إلى النوع عريض العارضة وذلك لغ

ويتمثل الجدار الجانبي للجمجمة بالغضروف الحجاجي الذي يمتـد مـن جزئـه    

كما يثقب هذا الجدار بعدد . الجانبي الساق البصرية لتقابل مقلة العين لتستند عليها

من الثقوب لمرور الأعصاب المخية، إضافة إلى أن التعلق الفكي بين الجمجمـة  

شوية، يعتبر من النوع المزدوج، حيث يلعب كلاً من الفكي العصبية والجمجمة الح

اللامي والحنكي المربعي دور هام في هذا التعلق، ويتميز قاع الجمجمة بوجـود  

الصفيحة العارضية التي تمتد للأمام لتكون الصفيحة المصفوية وتمتـد للخلـف   

هر فـي  لتكون الصفيحة القاعدية، كما لوحظ وجود نقرة اللمف الداخلي حيث تظ

مستوى أكثر إنخفاضاً من مستوى سقف الجمجمـة الخلفـي القنطـرة السـمعية     

  .المشتركة حيث يحتوي هذا الإنخفاض على زوج من الثقوب

ينتمي قاع الجمجمة لسمكة لاتس كالكاريفير إلى النوع ضـيق العارضـة   

لوجود الحاجز بين حجاجي، وتتكـون الجمجمـة العصـبية مـن العارضـتين      

را الحبل الظهري بالإضافة للمحفظـة السـمعية، حيـث تتحـد     والصفيحتين جا

  .العارضتان لتكون العارضة المشتركة التي تمتد للأمام لتكون الصفيحة المصفوية

كما نلاحظ إمتداد الصفيحتان جارا الحبل الظهري إلى الأمام بدون إتصـال مـع   

وينشأ العرف جار العارضة المشتركة، بينما تلتحم خلفياً لتكون الصفيحة القاعدية، 

أذني على الحافة الجانبية للمحفظة السمعية ليقوم بدور دقيق في التمفصـل مـع   

الجزء الفكي اللامي من اللامي السمبلكتي حيث يعتبر التعلق من النوع اللامـي،  

الخلفية من إتحـاد المحفظـة   + بالإضافة إلى تكوين القنطرة السمعية المشتركة 

  .السمعية مع القوس القذالي



 

تعتمد الدراسة على متابعة عملية ترسيب وتكوين العظام لمعرفـة تتـابع   

تعظم الجمجمة وهو ما يركز على الدراسة التشريحية الدقيقة للقطاعات العرضية 

المتتابعة لتحديد نوع العظام الغضروفية والأدمية والمركبة مع إعادة بناء لتكوين 

مكونات عظيمات ويبر ومنشـأها،  الجمجمة العظمية، كما تم التركيز على دراسة 

بالإضـافة  . حيث تتكون من أربع عظيمات صغيرة متراكبة على بعضها البعض

إلى دراسة مقارنة لعضلات الفكوك والعضـلات اللاميـة لكـلاً مـن سـمكة      

  .كاركارينس ميلانوبترس وسمكة لاتس كالكاريفير
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Abstract 

This research is based on microanatomical study to the cranium to 

put keys and bases benefiting taxonomy which is considered to be very 

important thing for palezoology. This research depends on the study of 

the development of the chondrocranium for both Carcharhinus 

melanopterus (chondrichthyes) and Lates calcarifer (Osteichthyes) 

reaching to fully formed chondrocranium. This is to know the 

specification of the genus which both of the two fishes belong to it. 

Depending on the previous, we can determine the date of (phylogeny) 

for each of them.  

This study based on anatomical comparison to the development of 

the chondrocranium for different emberyo and larva stages for the two 

fishes. This is to determine timing and development of the stages in 

which chondrocranium starts to be cartilaginous up to homologous 

structures and analogous structures between them. And we were careful 

when we chose the emberyo and larva to have a period of time in the 

developmental cartilaginous elements of the chondrocranium. This 

research depends on microanatomical study of the transverse sections at 

the cephalic region with graphical reconstruction of the chondrocranium 

for every stage of developmental stages for both of the two fishes mainly 

in three successive developmental stages including all the developmental 



 

stages. In according to the main composition of the chondrocranium was 

discussed in both of the viscerocranium and neurocranium. 

The anatomical study of the neurocranium and viscerocranium 

shows that both of them arise development and appear at the same time. 

The neurocranial floor of Carchrahinus melanopterus belongs to 

platytrabic type and this is because of the absence of interorbital septum. 

The neurocranial side wall of the cranium is presented as orbital cartilage 

which optic stalk coming from its side part to meet eye ball to a put on it. 

There are many foramina on this wall which the cranial nerves passed 

from it. Moreover, the suspension of the jaw between, neurocranium and 

viscerocranium is considered to be from the amphistylic type because the 

palatoquadrate and hyomandibular play a very important role in the 

suspension.  The floor of the skull is distinguished with trabecular plate 

which goes to anterior part to form ethmoid plate and goes to posterior 

part to form basal plate. It was observed that an endolymphatic fossa is 

present and was observed in lower level than the posterior roof of the 

skull tectum synoticum. This low level contains two pairs of foramina. 

The floor of the skull of Lates calcarifer belongs to the tropytrabic 

type because of the presence of interorbital septum. The neurocaranium 

consists of trabecula cranii and parachordal plates and also the auditory 

capsule. The trabecula cranii connect together to form trabecula 

communis which go forward to form ethmoid plate. We also observe that 

parachordal plates go forward without any connecting with trabecula 

communis, while connecting together posteriorly to form basal plate. 

The crista paraotica grows on the lateral edge of the auditory capsule to 

play an important role in articulation with hyomandibular portion of 

hyosymplectic and the suspension is considered to be from hyostylic 



 

type. Other than this the forming of tectum synoticum plus posterius 

from connection between auditory capsule and occipital arch. 

This study depends on the sequence bones formation to know the 

sequence of cranial ossification which concentrates on anatomical study 

for the transverse sections to indicate the cartilage, dermal and 

compound bones with graphical reconstruction of the osteocranium. 

Attention is given to the study of the contents of Weberian ossicles and 

their origin. They consists of four small ossicles on each other. Besides a 

comparison for mandibular muscles and hyoidean muscles for both 

Carcharhinus melanopterus and Lates calcarifer. 

 
 

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  
  


